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نماینده مردم تالش در مجلس :
شاخص مجمع نمایندگان گیلان 

انتخاب استاندار بومی بود
گیلان امروز- نماینده مردم تالش ،ماسال و رضوان شهر در مجلس 
شورای اسلامی در پی انتصاب نماینده اسبق مردم رودسر و املش در 
خانه ملت به عنوان استاندار جدید استان گیلان موضع گیری کرد و 
آن را به فال نیک گرفت. حسن محمد یاری در گفتگو با کاشف اسرار از 
انتصاب  اسدالله عباسی دارای سابقه وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی 
و نیز نماینده اسبق مردم شهرستان های رودسر و املش در مجلس 
شورای اسلامی و از چهره های سیاسی و دارای تجربه بالا و بومی به 
عنوان استاندار گیلان استقبال کرد. وی با ابراز خرسندی از این که 
وزارت کشور و هیات وزیران به خواسته به حق شهروندان و مجمع 
نمایندگان گیلان در مجلس شورای اسلامی برای انتخاب چهره ای 
توان مند و بومی برای تصدی پست استانداری توجه کرد ، متذکر شد 
: منویات مجمع نمایندگان استان در خانه ملت مبنی بر تاکید برای 
انتخاب استاندار بومی محقق شد. عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی ،اعتقاد دارد : تعامل وزارت کشور با مجمع نمایندگان 
انتخاب استاندار بومی،نوید  گیلان در مجلس شورای اسلامی برای 
بخش همراهی برای حل مشکل استان و هم استانی است.  محمد 
یاری با بیان این که شاخص مجمع نمایندگان گیلان انتخاب استاندار 
بومی بود، درباره دلیل حمایت خودش در ابتدا از  رییس فعلی دانشگاه 
آزاد اسلامی گیلان و سپس نماینده اسبق مردم رودسر و املش در 
:  محمد دوستار  و اسدالله  ، معتقد است  مجلس شورای اسلامی 
عباسی از چهره های بومی و مدیران با تجربه محسوب می شوند . وی 
دارا بودن سوابق نمایندگی مردم در مجلس شورای اسلامی و وزارت  
اسدالله عباسی  را بیشتر از سوابق کاری  محمد دوستار دانست و اضافه 
کرد : گیلان دارای چهره های توان مند مدیریتی می باشد و باید از هم 
استانی ها برای استفاده در پست های مدیریتی استفاده کرد. این مقام 
درباره دلیل عدم حمایت آخرین استاندار دولت تدبیر و امید در گیلان 
از سوی مجمع نمایندگان استان در خانه ملت جهت ادامه این پست 
سیاسی ، تصریح کرد : ارسلان زارع جزو گزینه های دولت سیزدهم 
جهت تصدی پست استانداری نبود و معمولا دولت ها عوض می شوند 

99 درصد نمایندگان عالی دولت در استان ها تغییر می یابند.
 

۲۴ درصد از فضاهای آموزشی گیلان 
نیاز به تخریب و مقاوم سازی دارند

گیلان امروز- مدیرکل نوسازی مدارس استان گیلان با بیان اینکه 
۲۴ درصد از فضاهای آموزشی گیلان نیاز به تخریب و مقاوم سازی 
دارند گفت: رشت و تالش از جمله مناطقی هستند که تعداد مدارس 

تخریبی آن ها بالاتر از سایر شهرستان ها است.
آموزش  رؤسای  و  مدیران  معاونان،  با شورای  علی دقیق در جلسه 
و  آموزش  کمیسیون  اعضای  با حضور  که  گیلان  استان  پرورش  و 
تحقیقات در دهکده ساحلی برگزار شد اظهار داشت: اصلاح و بهبود 

زیرساخت های آموزشی به اعتبارات و تخصیص منابع نیاز دارد.
مدیرکل نوسازی مدارس استان گیلان با بیان اینکه یکی از فرآیندهای 
رسیدن به توسعه پایدار برای ارتقای جایگاه نظام تعلیم و تربیت توسعه 
فضاهای آموزشی است عنوان کرد: یکی دیگر از شاخص های موثر که 
می توان عدالت آموزشی را با آن سنجید وجود سرانه فضای آموزشی 
است. دقیق با بیان اینکه ۳۱۱ هزار دانش آموز در مدارس دولتی گیلان 
مشغول تحصیل هستند تصریح کرد: سه شهرستان رشت، تالش و 
آستارا در استان گیلان از حیث سرانه آموزشی پایین تر از مناطق دیگر 
استان و حتی کشور هستند. وی با تاکید بر اینکه از سه هزار و ۲۰ 
فضای آموزشی گیلان حدود ۲۴  درصد نیاز به تخریب و مقاوم سازی 
دارند افزود: رشت و تالش در استان گیلان از جمله مناطقی هستند 
که تعداد میزان مدارس تخریبی آن ها بالاتر از سایر شهرستان ها است. 
مدیرکل نوسازی مدارس استان گیلان این استان را از حیث دریافت 
اعتبارات نوسازی سی و مین استان کشور اعلام کرد و افزود: از ابتدای 
امسال تاکنون ۷۰ میلیارد تومان اعتبار به اداره کل نوسازی مدارس 
استان گیلان اختصاص یافته است. دقیق گیلان را اولین استانی که در 
آن بخاری های نفتی و ذعالی جمع آوری شد اعلام کرد و بیان داشت: 
تنها ۱۰ مدرسه در گیلان بخاری نفتی دارند اما مشکل عمده ما در 
استان وجود شوفاژهای فرسوده است.  وی تخصیص یکسری اعتبارات 
برای برای تعمیر و نوسازی مدارس و زیرساخت های گرمایشی گیلان 
را خواستار شد و عنوان کرد: در سال های اخیر ۱۵ پروژه با ۴9۷ کلاس 

درس توسط اداره کل نوسازی گیلان اجرایی شد.

کتابخانه های عمومی گیلان با تمام 
ظرفیت بازگشایی شد

بر  تاکید  با  مدیرکل کتابخانه های عمومی گیلان  گیلان امروز- 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی از بازگشایی کتابخانه های عمومی 
استان با تمام ظرفیت ارائه خدمات خبر داد. پریسا کرمی در گفت و 
گو با ایرنا اظهار داشت: این اقدام با توجه به واکسیناسیون عمومی و 
بهبود شرایط ایمنی جمعی در استان انجام شده است. وی خاطرنشان 
کرد: در دوران اعمال محدودیت های بهداشتی کتابداران کتابخانه 
برنامه  برگزاری  ایجاد ۷۵ صفحه مجازی و  با  استان  های عمومی 
های فرهنگی در بستر این فضا میزبان۶۰ هزار نفر از علاقمندان و 
دوستداران کتاب و کتابخوانی بوده و از محدودیت ها بعنوان فرصتی 
برای معرفی کتابخانه ها و خدمات آن ها بهره بردند.  کرمی یادآور 
شد: در دو سال گذشته این اداره کل به رغم اعمال محدودیت های 
و کاهش ظرفیت خدمت  بیماری کرونا  فراگیری  بدلیل  بهداشتی 
رسانی اطلاعاتی به مردم با پیش بینی اقدامات خلاقانه ای به تامین 
کتاب های مورد نیاز اعضاء ، پژوهشگران و عموم مردم ادامه دادند 
که اجرای طرح »کتاب دوخان« برای ارسال و بازگشت رایگان کتاب 
به درب منازل اعضای کتابخانه ها، اجرای طرح »لک لک کتاب« به 
منظور ارسال کتاب برای اعضای کودک، پیک کتاب و چندین طرح 

دیگر برای سهولت دسترسی مردم از این دست هستند.

جنجال در مراسم معارفه

استاندار جدید آذربایجان شرقی در 
حضور وزیر کشور سیلی خورد

گیلان امروز- استاندار جدید آذربایجان شرقی در مراسم معارفه خود 
و در حضور وزیرکشور و امام جمعه تبریز هنگام سخنرانی مورد برخورد 

فیزیکی و سیلی از پشت سر قرار گرفت.
فردی به نام علیزاده که گفته می شود از پرسنل نیروهای مسلح است 
به دلایل نامشخص و خصومت شخصی اقدام به سیلی زدن از پشت و 

سپس هل دادن زین العابدین خرم هنگام سخنرانی کرد.
استاندار آذربایجان شرقی پس از این اتفاق متانت خود را کاملا حفظ 

کرده و از هر گونه واکنشی خودداری کرد.
در نهایت محافظان فرد متعرض را از محل حادثه دور کردند و حضار 
با سردادن شعار مرگ بر منافق و عابدین خرم حمایتت می کنیم به 

حمایت از استاندار جدید پرداختند.

2
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور:

منطقه آزاد انزلی برای قرارگیری بر روی ریل توسعه نیازمند گسترش اراضی است
وحیده اسماعیلی

توافقنامه برقراری خطوط منظم دریایی در حوزه دریای خزر بین سازمان توسعه 
تجارت ایران و شرکت کشتیرانی دریای خزر منعقد شد.

بر اساس این تفاهم نامه در فاز نخست، شش خط منظم از 
مبادی بنادر شمالی ایران به مقصد بنادر آستاراخان، ماخاچ 
قلعه روسیه و بندر اکتائو قزاقستان از اول آبان ماه اجرایی می 
شود و شرکت کشتیرانی دریای خزر به نمایندگی از کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران نسبت به حمل کالا های صادراتی به 

طور منظم و ماهانه اقدام می کند.
در بنادر آستارا و انزلی کانتینرهای خالی زیادی وجود دارد 
که تجار قادر هستند از کانتینرهای یخچالی یا کانتینرهای 
این  به  ارسال کالاهای خود  برای  تهویه مناسب  با  معمولی 
کالاهای  شود  می  موجب  کار  این  کنند.  استفاده  کشورها 

صادراتی در کیفیت مناسب و بدون آسیب حمل شوند.
این توافقنامه در راستای اهداف وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در خصوص ایجاد تسهیلات و شرکت کشتیرانی دریای خزر 
با رویکرد توسعه تجارت و رفع موانع و مشکلات پیش روی 
حمل دریایی کالا های صادراتی مورد توافق طرفین قرار گرفت.

 درهمین رابطه »حمیدرضا آبایی« مدیرکل بنادر و دریانوردی 
از صادرات  استان گیلان به مرور گفت: در راستای حمایت 
کالاهای ایرانی به کشورهای اورسیا، عضو پیمان شانگهای و 

کشورهای حاشیه دریای خزر این تفاهم نامه درهماهنگی با سازمان توسعه تجارت با 
هدف ایجاد خطوط منظم کشتیرانی به بنادر دریای خزر منعقد شد. در حال حاضر 

مقاصد این خطوط بنادر کشورهای قزاقستان و روسیه هستند.
آبایی بنادر مبدا این خطوط را فعلا بنادر انزلی، امیرآباد و نوشهر اعلام کرد وافزود: اگر 
برای بنادر کاسپین و آستارا ظرفیت باری ایجاد شود از این بنادر نیز خطوط جدید به 

کشورهای قزاقستان و روسیه راه اندازی می شود.
وی تاکید کرد: با راه اندازی این خطوط به دنبال این هستیم که به صورت منظم 
کالاهای صادراتی کشور را با استفاده از ظرفیت مطلوب حمل و نقل دریایی گیلان به 
این کشورها حمل کنیم. اما آنچه که مورد تاکید است سوق دادن تجار برای صادرات 

از طریق حمل نقل کانتینری است.
طی ۶ ماهه سال جاری ۱۱۲ هزار تن کالا از بندر آستارا، ۸۰۰ هزار تن از بندر انزلی و 
۳۰۰ هزار تن از بندر کاسپین تخلیه و بارگیری انجام شده است. با راه اندازی خطوط 
جدید کشتیرانی از آستارا و بندر انزلی، حداقل سالی یک میلیون تن کالا از طریق 

حمل و نقل دریایی صادرات خواهیم داشت.
مدیر کل بنادر و کشتیرانی استان با اشاره به اینکه طی ۶ ماهه سال جاری ۱۱۲ هزار 
تن از بندر آستارا، ۸۰۰ هزار تن از بندر انزلی و ۳۰۰ هزار تن از بندر کاسپین تخلیه 
و بارگیری انجام شده است اظهار امیدواری کرد با راه اندازی خطوط جدید کشتیرانی 
از آستارا و بندر انزلی و در آینده از سایربنادرگیلان، حداقل سالی یک میلیون تن کالا 

از طریق حمل و نقل دریایی صادرات داشته باشیم.
آبایی همچنین در پاسخ به سوال مرور مبنی بر رسیدن میزان عمق اسکله بندر آستارا 
به استاندارد لازم به  منظور پیش شرط پهلوگیری کشتیهای تجاری با ظرفیت بالا 

اظهار کرد: با هماهنگی و پیگیریهای انجام شده در حال حاضر یک کانالاسکله از 
۲/۲۰۰ متر به ۵/۵ متر عمق رسیده و فقط ۳۰۰ متر از این کانال باقی مانده است 
که اگر شرایط آب وهوایی اجازه دهد به زودی لایروبی می شود. همچنین عمق 
حوضچه داخل بندر نیزبه ۵ متر رسیده است که با لایروبی کامل آن بزودی شرایط 

برای پهلوگیری کشتیهای بزرگ فراهم می شود.
وی تاکید کرد: شرایط نامناسب آب و هوایی و کاهش ترازآب دریای خزر از موانع 

اجرای به موقع لایروبی دراین بندر بوده است.
در ادامه »فرهاد دلق پوش« رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت گیلان با بیان 
اینکه مسیرتجارت دریایی خزر، یک بسیار مطمئن و ایمن است به مرور اظهار کرد: 
در حاشیه کشورهای دریای خزری بنادری با جمعیت ۴۰۰ میلیونی وجود دارد 
که فرصت مناسبی برای توسعه مبادلات برای کشور است. از اینرو سازمان توسعه 
تجارت بعنوان سازمان تخصصی که وظیفه حمایت و پشتیبانی از صادرات غیر نفتی 
و حمایت از صادر کنندگان را برعهده دارد، به راه اندازی خطوط جدید دریایی اقدام 

کرده است.
 دلق پوش اضافه کرد: گیلان ازظرفیت مناسبی در زیرساختهای حمل و نقل ریلی، 
زمینی و دریایی برخوردار است وهمه شاخصهای ارایه خدمات تجاری را در خود جای 
داده است. از جمله منطقه آزاد انزلی، منطقه ویژه ی اقتصادی و ۳ اسکله بندرانزلی، 
کاسپین و آستارا، همچنین مرز ترانزیتی شمال کشور در گیلان و شهرستان آستارا 

واقع شده و اتصال خط ریلی آستارا به کشورهای شمال کشورظرفیت مناسبی را از 
سمت این استان برای توسعه تجارت در بازارهای هدف کشورهای حاشیه دریا خزر 

فراهم کرده است .
رییس سازمان صمت گیلان با تاکید به امکانات و ظرفیت های 
زیرساختی استان به لزوم تامین امکانات سخت افزاری و ایجاد 
تسهیلات و مشوق های صادراتی برای تجار نیز تاکید کرد و 
گفت: تلاش داریم از صادر کنندگان نمونه حمایت و فرایندهای 
برکاهش  این راستا علاوه  آنها تسهیل کنیم. در  برای  را  کار 
تشریفات قانونی، یکسری بسته های تشویقی و حمایتی را با 
همکاری سازمان توسعه تجارت برای صادر کنندگان غیرنفتی 
در گیلان در نظر گرفتیم و نیز در برخی از سیاست گذاریها 
و رویه های تجاری با انگیزه استفاده مطلوب از امکانات زیر 

ساختی  بازنگری انجام خواهیم داد.
دلق پوش با بیان اینکه گمرکات و بنادر استان نقش مهمی در 
تسهیل صادرات غیر نفتی و واردات مواد اولیه و امکانات مورد 
نیاز کشور ایفا می کنند اظهار داشت: همه دستگاههای مستقر 
در مبادی مرزی و گمرکات باید در یک پنجره واحد و هماهنگ 
با هم حضور داشته باشند تا دغدغه ای  برای فعالین اقتصادی 
وجود نداشته باشد. چراکه در شرایط  اقتصادی  امروزکه متاثر از 
تحریم و کرونا است، بازنگری در سایستهای تجاری در راستای 
حمایت از تجار دارای اهمیت زیادی است. چنانچه بر اساس 
آمارها، صادرات استان از نظر وزنی و ارزش دلاری حاکی از افزایش رشد چشمگیری 
در سال گذشته و سال جاری است. برای نمونه در در سال 9۶ در کل استان ۱۱۴ 
میلیون دلار صادرات غیر نفتی داشتیم که این میزان در سال 99 به ۶۶۷ میلیون 
دلار افزایش پیدا کرد. این کارنامه با حمایت دولت وسازمان صمت با کمک همه 
دستگاههای مرتبط محقق شد. به طوریکه برای سال جاری ۷۲۰ میلیون دلار هدف 
گذاری در بخش صادرات غیر نفتی در نظر گرفتیم که تا کنون در ۶ ماهه اول 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۰ درصد رشد داشتیم. رییس سازمان 
صمت محصولات صادراتی از مبادی گمرکات زمینی، ریلی و دریایی استان ر ا شامل 
محصولات کشاورزی، مواد غذایی، مواد معدنی، کاشی و سرامیک ، مواد شیمیایی و 

پروپلین و خشکبار اعلام کرد.
دلق پوش با بیان اینکه ظرفیت های دریایی مناسبی در استان وجود دارد که طبق 
پروتکلهای کنوانسیون های بین اللملی، هیچ کشوری نمی تواند مانع ازمسیر آزاد 
تجاری بین المللی باشد گفت: با توجه به وجود تنش های اخیر از سوی همسایه 
شمالی، ما امکانات و مسیرهای مبادلاتی ریلی و زمینی خوبی داریم که با وجود آنها 
هیچ مشکلی در مبادلات اقتصادی ما وجود ندارد. حتی در جلسه امروز که با حضور 
مسوولان سازمان تجارت و توسعه و سازمان کشتیرانی، بنادر و گمرک داشتیم مقرر 
شده ظرفیتهای تجارت دریایی با کشورهای حاشیه دریای خزر از سه بندر فعلی 

استان و مسیرهای موجود تقویت شود.

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه:

اتاق داوری بازرگانان در روسیه راه اندازی می شود
و  ایران  مشترک  بازرگانی  اتاق  رئیس  امروز-  گیلان 
روسیه از راه اندازی اتاق داوری بازرگان در سرای تجاری 
ایرانیان در روسیه خبر داده و گفت: تجار برای حل وفصل 
اختلافات قبل از مراجعه به مراجع قضایی در این اتاق با 

مذاکره به حل اختلافات خواهند پرداخت.
هادی تیزهوش تابان، رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران 
و روسیه با دنیس آفاناسیف، وزیر صنایع و منابع طبیعی 
روابط  آژانس  رئیس  گالاوکف،  ولادیمیر  و  آستراخان 

بین الملل استانداری آستراخان ملاقات کرد.
در این ملاقات که در استانداری آستراخان صورت گرفت 
ایران و  بین  اقتصادی  بر توسعه روابط تجاری و  طرفین 
روسیه تأکید و اعلام کردند که تمامی تلاش و مساعدت 
خود را برای حل مشکلات موجود تجار و بازرگانان ایرانی 

و روسی بکار خواهند بست.
 رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه در گفت وگو 

با خبرنگار فارس در تشریح این دیدار اظهار کرد: در حال حاضر که تحریم 
سختی از طرف غرب علیه ایران و روسیه وجود دارد اکثر تجار و بازرگانان 
ما به روش غیرمرسوم به تجارت می پردازند که گاه دچار مشکلاتی در انتقال 

ارز و تحویل کالا می شوند.
به گفته هادی تیزهوش تابان، تجار برای حل وفصل این نوع اختلافات قبل 
از مراجعه به مراجع قضایی لازم است به روش گفتگو و مذاکره به حل آن 

بپردازند.
مدیرعامل سرای تجاری ایرانیان در آستراخان روسیه با تأکید بر اینکه تصمیم 
گرفته شده تا با همکاری و مساعدت مسئولین مربوطه استان آستراخان اتاق 
داوری در سرای تجاری ایرانیان در آستراخان تشکیل شود، گفت: انتظار است 
با این اقدام تجار و بازرگانان ایرانی و روسی بتوانند با مراجعه به آن و طرح 

دعوی از طریق گفتگو و مذاکره به حل آن بپردازند.
همچنین در نشست اخیر فعالان بخش خصوصی با مسئولان دولت روس، 

با  ایران  به  روسیه  از  چوب  انواع  واردات  ساماندهی  برای 
هماهنگی طرف روسی کارگروهی تشکیل شده که می تواند به 
کاهش مشکلات واردات چوب از روسیه به ایران و همچنین 
به حذف واسطه ها من جمله دلالان آذری کمک شایانی کند.
با  همچنین  روسیه  و  ایران  مشترک  بازرگانی  اتاق  رئیس 
اشاره به آمدوشد سختگیرانه تجار و بازرگانان به سبب شیوع 
بیماری کرونا، خاطرنشان کرد: در شرایط سخت کنونی شیوع 
ویروس کرونا، سفر تجار و بازرگانان ایرانی به روسیه به خاطر 
کندی  و  به سختی  بسیار  روسی  مقررات سختگیرانه طرف 

صورت می گیرد.
فروشگاه  ایرانی  تاجر  یک  که  است  گفته  تابان  تیزهوش 
طبقه  در  را  ایرانی  کالاهای  خرده فروشی  و  عمده فروشی 
همکف سرای تجاری ایرانیان در آستراخان تأسیس کرده ولی 
صاحب این فروشگاه به خاطر مقررات سخت طرف روسی 

نمی تواند وارد آستراخان شود و عملًا شروع به کار کند.
وی همچنین از طرف روسی درخواست کرد که برای مساعدت لازم را برای 
تسهیل ورود تجار و بازرگانان ایرانی به روسیه حداکثر تلاش را به عمل  آورند.
ولادیمیر گالاوکف، رئیس آژانس روابط بین الملل استانداری آستراخان نیز 
در این نشست تأکید کرده تا نسبت به درخواست طرف ایرانی، پیگیری ها و 
مساعدت های لازم را برای دعوت رسمی از تجار و بازرگانان ایرانی برای سفر 

به روسیه به عمل خواهد آورد و در حل مشکلات آن ها کمک خواهد کرد.

چای ایرانی؛ حکایت مرغ همسایه ای که غاز است
کارخانجات چای شمال گفت هرکیلو  اجرایی سندیکای  امروز- مدیر  گیلان 
چای صادراتی به قیمت یک دلار از کارخانه دار خریداری می شود و یک کیلو 
چای وارداتی، اما ۵ دلار است؛ در شرایطی که چای های ایرانی در انبار ها خاک 

می خورد، سرو کله چای کنیا در قطب چای ایران پیدا شده است.
به گزارش خبرگزاری صدا وسیما ؛ چای ایرانی صادراتی به قیمت یک دلار از 
این  اما ۵ دلار است.  وارداتی،  کارخانه دار خریداری می شود، و هر کیلو چای 

اظهارات قابل تامل مدیر اجرایی سندیکای کارخانجات چای شمال است.
صادق حسنی اسنادی از واردات و صادرات چای دارد و به مانشان می دهد که 
بر اساس آن و طبق آمار گمرگ ایران در ۶ماهه اول امسال حدود ۱۰ هزار تن 
چای به قیمت کمتر از یک دلار از ایران صادر و ۳۳ هزارو ۴۷۰ تن چای وارد 

ایران شده است. 
او می گفت: با این کار در واقع ما یارانه دولتی را به خارجی ها می دهیم.

برای پیگیری این موضوع از او خواستم تا با یک صادر کننده چای تماس بگیرد. 
وقتی از این صادر کننده پرسیدم که چه مقدار چای برای صادرات خریداری کرده 
گفت: امسال ۳ هزار تن چای شکسته و قلم را از کیلویی ۲۲ تا ۲۶ هزار و ۵۰۰ 

تومان از کارخانه داران خریداری کرده ام.
از او پرسیدم که هر کیلو چای را با چه قیمتی در آن طرف مرز می فروشد گفت: 
اول این چای های خریداری شده را فراوری و چوب گیری می کنیم و بعد با قیمت 

بالا صادر میکنیم البته تمایلی نداشت که قیمت را اعلام کند.
بعد از او سراغ چند تولید کننده رفتم. آقای هوشمند یکی از تولیدکنندگانی است 
که ۲۰ سال در کار تولید چای است. او ما را به انبار چایش برد تا چای هایی که 

روی دستش مانده و به فروش نرفته است را نشان دهد.
آقای هوشمند می گفت: از اردیبهشت ماه شروع به برداشت برگ سبز چای کرده 
و تاکنون ۲۷۰ تن چای خشک تولید کرده که ۱۲۰ تن آن را فروخته و بقیه 
هم در انبار انباشته شده است. او اضافه کرد: سعی کردم مطالبات چایکاران را به 
موقع پرداخت کنم، اما از این به بعد دیگر محبورم چایسالم و بدون اسانسی را 
که با زحمات فراوان و به عشق هم وطنم تولید کرده ام را علی رغم میل خودم، 
با قیمت ارزان صادر کنم. سراغ تولید کننده دیگری رفتم در بدو ورود به کارخانه 
آقای حسن پور با چای های زیادی مواجه شدم که برای صادرات در گونی ها جا 
خوش کرده بود. این تولید کننده می گفت: تا حالا ۲۰ تن چای با قیمت هر کیلو 

۲۳ هزار تومان صادر کرده است.
او مقداری چای را در دست گرفت و به من نشان داد و گفت:هر کیلو چای را هم 

با ۱۳ هزارتومن ضرر فروخته ام.
وقتی از او درباره چرایی ضرری که متحمل شده پرسیدم گفت: با توجه به مهلت 

نقدینگی،  کمبود  و  چایکاران  مطالبات  پرداخت  برای  چای  سازمان  روزه   ۴۵
مجبورم برای ادای دین خود، چای های خشک را مفت و با ضرر صادر کنم؛ چون 

حدود ۲۰۰ تن چای در انبارم موجود است.
آقای حسن پور افزود:چای صادراتی ارزان تر از چای موجود در بازار داخل است 
و اگر سازمان چای فرصت بیشتری به ما می داد و ما فرصت فراوری بهتر چای را 
داشتیم، می توانستیم این چای ها را در داخل کشور و به قیمت واقعی ۳۵ تا ۴۰ 

هزارتومان بفروشیم.
البته سازمان چای هم نظر خودش را دارد و به عنوان متولی امور چای باید از 

چایکاران حمایت کند و پیگیر پرداخت به موقع مطالبات شان باشد.
چوب حراج صادرات بر سر چای های داخل

رییس سندیکای چای شمال می گوید: وقتی به کارخانه های چای سازی فشار 
بیاورند و چک و سفته شان را به اجرا بگذارند و صاحبان شان را مجبور کنند که 
باید بعد از خرید برگ سبز تا ۴۵ روز پول چایکاران را پرداخت کنند، نتیجه اش 
می شود این که کارخانه داران خودشان را به آب و آتش بزنند و محصول شان را 

مفت صادر کنند، تا بدهی شان را پرداخت کنند.
پای  که  است  طبیعی  شرایطی،  چنین  در  می گوید:  سمیعی  رحمت  آقای 
صادرکنندگان یه این واحد های چای سازی باز شود و چوب حراج به چای های 

خشک بزنند؛ آنهم قیمتی که تاجر تعیین می کند نه تولید کننده!
نشانی یک صادر کننده چای را با پرس و جو گرفتم و سراغش رفتم.

چای های بسیاری در انبارش برای صادرات روی هم انباشته شده بود. آقای ناطق 
می گفت: تا کنون هزار و ۲۰۰ تن چای با قیمت ۲۲ تا ۴۵ هزار تومن خریداری 
کرده ام و در بین این چای ها، چای ممتاز را هم که در داخل کشور به قیمت 

کیلویی ۱۰۰ هزار تومان به فروش می رسد، با همین قیمت پایین خریده ام.
او گفت: قرار است ۳ هزار تن دیگر چای خریداری کنم و بعد به کشور روسیه که 

در آنجا کارخانه ای دارم، صادر کنم.
آقای ناطق می گفت: وقتی چای ایرانی در داخل حمایت نمی شود، چاره ای جز 

صادرات آن باقی نمی ماند و ما هم پول کارخانه داران را نقدا پرداخت می کنیم.
چای وارداتی، مهمان ناخوانده قطب چای ایران

جالب اینکه قصه پر غصه چای به همین جا ختم نمی شود و حالا در این آشفته 
بازار چای داخل و در روز هایی که صادرات ارزان قیمت چای، کام تولید کنندگان 
را تلخ کرده، حدود ۱۰ تن چای خشک سیاه از کنیا بدون اطلاع سازمان چای 

کشور وارد شهرستان چای خیز لاهیجان شده است.
برای پیگیری این موضوع سراغ رییس سازمان چای کشور رفتم. آقای جهانسار در 
پاسخ به سوال که چرا وقتی حدود نیمی از چای های تولیدی امسال درکارخانه ها 

موجود است و هنوز به فروش نرسیده، چای از کنیا وارد لاهیجان شده است؟ 
گفت: نه تنها سازمان چای، بلکه هیچ مسئولی در گیلان در جریان واردات این 

چای ها نبوده است و ماهم آن را زیبنده استان چای خیز گیلان نمی دانیم.
وی با بیان اینکه به طور جدی پیگیر این موضوع هستیم تا دوباره تکرار نشود 
درلاهیجان  سازی  چای  کارخانه  یک  پیش  سال   ۱۰ حدود  کنیایی ها  گفت: 
فشار  به  باتوجه  و  است  تعطیل  است  سال ها  واحد  این  که  کرده اند  خریداری 
دستگاه های نظارتی برای از سر گیری فعالیت واحد های تولیدی، صاحبان آن 

آمده اند و این چای ها را هم با خود آورده اند تا بگویند واحدشان فعال است.
رییس سازمان چای می گوید: این کارخانه قرار بود برای کمک به صنعت چای راه 

اندازی شود، اما الان حالا نتیجه عکس داده است.
حبیب جهانساز افزود: کنیا، چای کله مورچه ای تولید می کند، اما این چای های 
وارداتی که به لاهیجان آورده اند چای ارتودکس یا چای سیاه است و مطمئنا 
را  ایران  کارخانه های  صادراتی  چای های  می توانند  گرنه  و  دارند  درسر  اهدافی 

بگیرند و فراوری و بازاریابی کنند و در بازار داخل بفروشند.
زور دلالان واردات بیشتر می چربد 

رییس اتحادیه صادر کنندگان گیلان که خود در املش کارخانه چایسازی دارد 
می گوید: زور وارد کنندگان چای بیشتر می چربد.

رضاییان اضافه کرد: ما در چای یک تشکل وارد کننده داریم که قدرتمندند و 
هیچوقت هم به کمک محصول داخلی نیامده اند وآنقدر تو سر مال تولید داخل 
زدند که محصولی را که تا ۲۰ سال پیش تولیدش را تا ۷۰ هزارتن رساندیم حالا 
به حدود ۳۰ هزارتن رسیده است. دوباره سراغ رییس سندیکای کارخانجات چای 
شمال می روم. رحمت سمیعی تنها راه نجات این صنعت را حمایت از چایکاران و 
افزایش تولید چای کیفی می داند و می گوید:تولید کننده نه در بخش کشاورزی و 
نه در بخش فرآوری حمایت می شود. او معتقد است؛ باید ردیف بودجه ای ویژه ای 
برای حمایت تولید و بازرگانی چای باشد والبته اگر از چایکاران حمایت وکیفیت 
تولید در واحد سطح بیشتر شود و نیز فرصت بیشتری به کارخانه داران برای 
پرداخت مطالبات داده شود، کارخانه داران چای دیگر مجبور نیستند بخشی از 

چای را با قیمت کمتر از هزینه تمام شده صادر کنند.
او می گوید: اگر یک کیلوگرم چای تولید داخل در کشور به مصرف برسد حدود ۴ 
دلار به اقتصاد کشور کمک میکندو با اینکه سال هاست صحبت از استفاده چای 
ایرانی در نهاد ها و سازمان ها و قرار گرفتن در سبد خانوار مطرح شده تا کنون 

اقدام عملی در این زمینه صورت نگرفته است.
اگرچه برای تامین نیاز چای کشور نیازمند واردات هستیم، اما آنچه مهم است 

اینکه مسولان باید همواره از تولیدکنندگان این صنعت حمایت کنند.


